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ماجراي خري�د و فروش ن�وزادان و كودكان حالا 
با اعت�راف و اولتيماتوم ي�ك ماهه مع�اون امور 
اجتماعي سازمان بهزيستي كش�ور وارد مرحله 
جديدي مي ش�ود. حبيب الله مس�عودي فريد با 
اش�اره به خريد و فروش كودك، به خانواده هايي 
كه خ�ارج از مس�ير قانوني اقدام به سرپرس�تي 
فرزن�دي نموده ان�د، هش�دار داد ب�راي تعيين 
تكليف سرپرس�تي اين كودكان تا پايان دي ماه 
به بهزيس�تي و مراج�ع قضايي مراجع�ه كنند. 
خريد و فروش نوزادان و كودكان دستمايه بسياري 
از داس��تان ها و فيلمنامه ها ش��ده و ي��ك جورهايي 
همه از چنين جريان��ي باخبرند اما اي��ن قصه هم از 
جمله آسيب هايي اس��ت كه اغلب مسئولان تلاش 
مي كنند انكارش كنند. حالا و با رسانه اي شدن خريد 
و فروش نوزادان به بانده��اي تكدي گري در اطراف 
بيمارستان هاي جنوب تهران آن هم به قيمت هاي 
ناچيز 100 ت��ا 200 هزار توماني از تريبون ش��وراي 
شهر تهران در ميان تكذيب و تأييدهاي منتشر شده 
از سوي مسئولان امر، مي توان به روشني ردپاي اين 
خريد و فروش را مشاهده كرد. نمونه اش اظهارات اخير 
معاون امور اجتماعي بهزيستي و فرصتي يك ماهه به 
خانواده هايي است كه خارج از مسير قانوني كودكي 
را به فرزندخواندگي پذيرفته اند. اين ضرب الاجل يك 
ماهه تأييد مي كند مسيرهاي غيرقانوني براي پذيرش 
كودكان به فرزندخواندگي باز اس��ت. خريد و فروش 
نوزادان يك��ي از همين مسيرهاس��ت. البته نوزادان 
سالم نه به قيمت 100 تا 200 هزار تومان بلكه چيزي 
حدود 4 تا 5 ميليون خريد و فروش مي شوند. حالا با 
فشار رسانه ها و افكار عمومي مسئولان ناگزير شده اند 

تحركاتي در اين زمينه داشته باشند. 
  اظهاراتي كه مسئولان را به واكنش واداشت

از اظهارات فاطمه دانش��ور، رئيس كميته اجتماعي 
شوراي اس��لامي ش��هر تهران درباره گزارش هايي 
از فروش ن��وزادان به دنيا آم��ده از م��ادران معتاد و 
كارتن خواب در برخي بيمارستان هاي جنوب تهران 
آن هم به قيمت 100 تا 200 هزار تومان كمتر از 10 
روز مي گذرد، خبري كه توانست بسياري از مسئولان 
را به پشت تريبون رسانه ها بكشاند. عباس زارع نژاد، 
مديركل روابط عمومي وزارت بهداش��ت در واكنش 
به اين خبر با تأكيد بر اينكه مس��ئولان بيمارستان 
تنها نوزاد را به والدين تحويل مي دهند،  گفت: درون 
بيمارستان خريد و فروش نوزاد به هيچ وجه امكان پذير 
نيست اما در خارج از بيمارستان  امكان خريد و فروش 
وجود دارد كه مسئوليت آن بر عهده وزارت بهداشت 

نيست. حسين ساجدي نيا، فرمانده پليس پايتخت 
نيز درباره فروش نوزادان اين موضوع را قابل بررسي 
دانست و از دانشور خواست اگر آماري از خريد و فروش 
نوزادان يا باندهاي زيرزميني قاچاق نوزادان در دست 

دارد در اختيار پليس قرار دهد. 
  فاصله از فضاي تكذيب 

حالا كم كم داري��م از فضاي تكذي��ب و انكار فاصله 
مي گيريم، ب��ه گونه اي ك��ه معاون ام��ور اجتماعي 
بهزيس��تي با تأكيد بر اينكه خري��د و فروش كودك 
جرم محس��وب مي ش��ود، مي گويد: اين موضوع در 
قانون فرزندخواندگ��ي و آيين نامه ه��اي مربوط به 
آن تأكيد شده اس��ت. معاون امور اجتماعي سازمان 
بهزيستي كشور با اشاره به خريد و فروش كودك در 

تهران و برخي ش��هرهاي ديگر مي افزايد: اميدواريم 
در اين زمينه م��ردم و مراكز درماني همكاري لازم را 
با سازمان بهزيس��تي و مراجع قضايي داشته باشند 
و چنانچه با چني��ن مواردي مواجه ش��دند آنها را به 
س��ازمان بهزيس��تي يا دادگاه ها ارجاع دهند.  وي با 
بيان اينكه خانواده ها براي فرزندخواندگي بايس��تي 
مس��ير قانوني را طي كنند، تأكيد مي كند: چنانچه 
خانواده اي در سال هاي اخير اقدام به خريد كودكي 
نموده اس��ت براي طي كردن مس��ير قانوني و اخذ 
مجوزهاي لازم مي بايستي تا پايان دي ماه امسال به 
مراجع قانوني و س��ازمان بهزيستي مراجعه و پس از 
تأييد صلاحيت خانواده از س��وي قوه قضائيه، اقدام 
به سرپرستي كودك خود كند.  معاون امور اجتماعي 

سازمان بهزيستي كش��ور در ادامه به ماده 29 قانون 
فرزندخواندگي اشاره كرده و مي گويد: بر اساس اين 
ماده، كساني كه افراد واجد شرايط را قبل از تصويب 
اين قانون به صورت غير قانوني تحت سرپرستي قرار 
داده اند، مكلف هستند ظرف شش ماه از تاريخ تصويب 
اين قانون تحت نظارت سازمان و دادگاه نسبت به ادامه 
سرپرستي تعيين تكليف نمايند. در غير اين صورت 
پس از مهلت اعطا شده پيگرد قضايي خواهد داشت.  
وي به ماده 30 اين قانون اشاره كرد و افزود:افرادي كه 
به هر دليل موجه يا تحت شرايط خاص، سرپرستي 
كودك يا نوجواني را حداقل يك سال پيش از سپردن 
به سازمان، عهده دار بوده اند با دارا بودن شرايط مقرر در 
اين قانون، نسبت به سرپرستي كودك حق تقدم دارند.  
به گفته مسعوي فريد بر اساس قانون فرزندخواندگي 
و آيين نامه هاي مربوط��ه، 85 درصد از بچه هايي كه 
تحت حمايت س��ازمان بهزيستي هس��تند به دليل 
داشتن پدر و مادر)بدسرپرس��ت( امكان واگذاري به 

خانواده ها را ندارند. 
  اعلام آمادگي مجلس 

محمدحسين قرباني، سخنگوي كميسيون بهداشت 
مجلس هم با اشاره به وظيفه قانوني مجلس در تدوين 
قوانين و اختصاص اعتبارات لازم براي حل مشكلات، 
از اعلام آمادگي كميسيون بهداش��ت براي بررسي 
موضوع ولادت نوزادان معتاد خب��ر مي دهد. وي در 
پاس��خ به »جوان« درباره اينكه براي مقابله با خريد 
و فروش نوزادان آيا خلأ قانوني وجود دارد، مي گويد: 
دستگاه هاي اجرايي بايد ضعف هاي خود را در حوزه 
اجرايي مش��خص كنند و اگر در موردي احس��اس 
كردند خلأ  قانوني وجود دارد، هم اكنون كه ما در حال 
تدوين برنامه ششم توسعه هستيم با كار كارشناسي 
و مستندات كارشناسي به ميدان بيايند. بنا به تأكيد 
وي در بحث نوزادان بي سرپرست بهزيستي و در بحث 
كودكان بدسرپرست كميته امداد و بهزيستي برنامه 
و وظيفه دارند. قرباني وقتي در برابر اين س��ؤال قرار 
مي گيرد كه پيدا كردن رد خريد و فروش نوزادان در 
بيمارستان هاي جنوب تهران چرا پيگيري نمي شود 
از پاسخگويي امتناع و تلفن را قطع مي كند! حسين 
طلا، نماينده مردم تهران در مجلس با تأكيد بر اينكه 
به  رغم وجود هزار و 500 زن كارتن خواب در تهران، 
نبايد نس��بت به نوزادان معت��اد در پايتخت تعجب 
كرد، مي گويد: مسئولان ما نسبت به اين آسيب هاي 
اجتماعي آگاهي دارند ولي هيچ گاه نتوانسته اند اين 
معضلات را باور كنند، چراكه آنها شمال شهرنشين اند 

و از اين محلات پرآسيب فاصله گرفته اند.
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جشنواره مطبوعات با تمام اما و اگر هايش به پايان 
رسيد؛ آوردگاهي كه تقريباً همه اصحاب رسانه 
گرد هم آمدند تا در كنار تبادل افكار و انديشه ها 
پاسخگوي خواسته ها و س�ؤالات مخاطباني كه 
يك سال تمام در سرما و گرما همراه آنها هستند، 
باشند. اما در پس تمام غوغاها و شلوغي ها يك 
سؤال بي جواب ماند و آن هم اينكه افرادي كه به 
نام خبرنگار در رس�انه هاي مكتوب مش�غول به 
فعاليت هستند، واقعاً خبرنگارند؟ اگر خبرنگارند 
پس چرا قانون هنوز نتوانس�ته رس�ماً در مورد 
بيمه و نوع بازنشس�تگي آنها تصمي�م بگيرد و 
اگر نيس�تند، چرا بايد با اين عن�وان كار كنند. 
چند روز قبل مديرعامل س��ازمان تأمين اجتماعي 
اعلام كرده ب��ود »خبرنگاراني كه تاب��ع قانون كار 
هس��تند مرجع س��خت و زيان آور بودن شغل آنها 
كميته اي است كه تشكيل خواهد ش��د و نظر اين 
كميته تعيين مي كند كه اين خبرنگار جزو مشاغل 
س��خت و زيان آور اس��ت يا خير.« همين جملات 
كافي بود تا آين��ده تمام خبرن��گاران در هاله اي از 

ابهام قرار بگيرد. 
   قوانين بي اثر

قانون بازنشستگي مشاغل سخت و زيان آور، در سال 
1380 توسط مجمع تشخيص مصلحت نظام تأييد 
شد و در ماده 12، حرفه خبرنگاري و روزنامه نگاري 
را نيز در اين حوزه ق��رار داد اما ام��روز خبرنگاران 
بسياري هس��تند كه از چگونگي بهره گيري از اين 
قانون بي اطلاع يا محرومند.  طبق قانون مش��اغل 
س��خت و زيان آور، هر يك از خبرن��گاران و افرادي 
كه در مش��اغل مختلف خبري مش��غول به كارند، 
در صورت داشتن شرط 20 سال كار متوالي يا 25 
سال سابقه كار متناوب، مي توانند از اين قانون براي 

بازنشستگي استفاده كنند. 
در آيين نامه هاي اجرايي، قانون مش��اغل سخت و 
زيان آور براي حرفه خبرنگاري، همه مشاغل خبري 
از قبيل خبرنگار، عكاس، دبير س��رويس، سردبير، 
كارش��ناس امور خبري و مطبوعات��ي وجود دارد و 
سازمان تأمين اجتماعي بايد به استناد اين آيين نامه 

مشمولان خبري را بازنشسته  كند. 
   بازنشستگي با تأييد كميته

بازنشستگي پيش از موعد براي حرفه خبرنگاري با 
استفاده از قانون مشاغل سخت و زيان آور از همان 
ابتدا با مش��كلات زيادي همراه بود. از جمله اينكه 
س��ازمان هاي بيمه گر براي بازنشس��تگي فقط به 
پست خبرنگار توجه داشتند اما بعد از گذشت مدتي 

استثنائات جديدتري هم به آن اضافه شد. 
در همين رابطه مديرعامل سازمان تأمين اجتماعي 

درباره شغل خبرنگاري و سخت و زيان آور بودن آن 
گفت: »خبرنگاران به دو دس��ته تقسيم مي شوند؛ 
خبرنگاراني كه مؤسس��ات دولتي هستند بر اساس 
كميته اي كه در معاونت نيروي انس��اني س��ازمان 
مديريت و برنامه ريزي كش��ور تش��كيل مي ش��ود 
شامل س��خت و زيان آور خواهند ش��د. همچنين 
خبرنگاراني كه تابع قانون كار هستند مرجع سخت 
و زيان آور بودن شغل آنها كميته اي است كه تشكيل 
خواهد شد و نظر اين كميته تعيين مي كند كه اين 
خبرنگار جزو مشاغل سخت و زيان آور است يا خير 
و مجدداً تأكيد مي كنم تأمين اجتماعي با نظر اين 
كميته سخت و زيان آور را اعمال مي كند.« سيدتقي 
نوربخش يادآور شد: »سخت و زيان آور بودن براي 
تعديل نيروي انساني نيست و منطق آن اين است كه 
كارگري كه تحت آلايندگي هاي جس��مي و روحي 

قرار مي  گيرد و اين آلايندگي ها موجب مي شود فرد 
مستهلك شود براي حفظ جسم و روح او به جاي 30 

سال با 20 سال كار بازنشسته شود. «
وي يادآور شد: »س��ازمان تأمين اجتماعي چندين 
جلسه با معاونت مطبوعاتي وزارت ارشاد درباره بيمه 
و مشاغل سخت و زيان آور خبرنگاران داشته است 
كه بخشي از مشكلات اين اقشار نيز حل شده است 
و اراده بر اين است كه مشكل سخت و زيان آور بودن 

شغل خبرنگاران نيز در اين دوره حل شود.«
   تر و خشك با هم مي سوزند

اين يك حقيقت اس��ت كه هم اكنون در بس��ياري 
از نشريات اس��تاني، صاحب امتياز ترجيح مي دهد 
اعضاي خانواده و فاميل نزديك خود را به نام خبرنگار 
بيمه كند. افرادي كه هرگز در اين حوزه حضور ندارند 
و فقط از مزاياي ويژه آن بهره مي برند اما اين مسائل 
دليل نمي شود تا وزارت ارشاد و تأمين اجتماعي همه 
خبرنگاران را با يك چشم بنگرند و به قول معروف، تر 

و خشك با هم بسوزند. 
همين مسائل باعث شده بازنشستگي پيش از موعد 
خبرنگاران با وجود برخ��ورداري از جايگاه تعريف 
شده قانوني و تصريح آيين نامه هاي مربوطه بر لزوم 
بازنشستگي تمامي خبرنگاران و روزنامه نگاران پس 
از 20 سال اشتغال مس��تمر يا 25 سال متناوب، تا 
امروز عملا ش��كل اجرايي به خود نگيرد و بسياري 
از خبرن��گاران و فع��الان مطبوعاتي و رس��انه اي با 
وجود برخورداري از تمام ش��رايط مندرج در قانون 
و آيين نامه مشاغل س��خت و زيان آور، همچنان در 
تكاپوي دس��تيابي به اي��ن حق قانون��ي خود براي 
بازنشستگي پيش از موعد هستند و البته همچنان 
محكوم به ادامه كار تا 30 سال كامل و پرداخت حق 

بيمه، محروميت از حقوق بازنشستگي و... 

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

   پليس عامل ترافيك و هدر رفتن وقت مردم مي شود
يك شهروند- تهران:  خيابان هاي اطراف ميدان آزادي دو زيرگذر 
دارد كه يكي به سمت ش��مال تهران و جناح است و ديگري به سمت 
جنوب و آيت الله سعيدي. متأسفانه در طول روز در ابتداي اين زيرگذرها 
خودروهاي شخصي اقدام به سوار و پياده كردن مسافر مي كنند و پليس 
هم خودش ناظر اين مسئله اس��ت. گويي پليس راهنمايي و رانندگي 
قبول كرده اين بخش از خيابان ايستگاه مسافركش هاي شخصي شده 
چرا بايد اين معضل كه موجب ترافيك سنگين و هدر رفتن وقت مردم 

مي شود توسط خود پليس به وجود بيايد؟

تبصره هاي نانوشته بلاي جان بازنشستگي خبرنگاران

50 كيوسك زنجيره اي به گمشدگان اربعين راهنمايي مي دهد

تأمين اجتماعی با نظر كميته اي ويژه خبرنگاران را بازنشسته مي كند

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 

  مديركل آموزش و پرورش ش��هر تهران با بيان اينكه بين 400 تا 500 
مربي پيش دبستاني را به عنوان حق التدريس جذب مدارس تهران خواهيم 
كرد، گفت: استخدام اين مربيان بستگي به قانون مجلس دارد. اسفنديار 
چهاربند با اشاره به 4 هزار مدرسه با 33 هزار كلاس درس در تهران تصريح 
كرد: براي سال جاري كمبود نيرو در ابتدايي نداشتيم ولي اين مربيان براي 

ابتدايي جذب مي شوند. 
  كارشناسان محيط زيس��ت به اين نتيجه رسيده اند كه سرعت گرفتن 
روند ذوب شدن يخچال طبيعي »زكريا ايس��تروم« در گرينلند مي تواند 
سطح آب درياها را نيم متر بالا بياورد. اين يخچال عظيم در شمال شرقي 
گرينلند واقع شده است. يخچال زكريا ايستروم روي برآمدگي ايستاده در 
بستر دريا قرار داشت اما در سال 2012 از آن جدا شده و حركت آن به سمت 

درياها شتاب گرفته است. 
  رئيس س��ازمان نهضت س��وادآموزي با 
بيان اينك��ه بيش از 50 درص��د علت ترك 
تحصيل زودهنگام، مسائل اقتصادي است، 
از مصوب��ه اي خب��ر داد كه براس��اس آن به 
كودكان زير 10 س��ال بازمانده از تحصيل 
خدمات ارائه خواهد شد.   علي باقرزاده گفت: 
با اين مصوبه، دولت اي��ن اجازه را به ما داده 

تا كودكي كه در معرض آسيب تش��خيص داده مي شود و به دليل مسائل 
اقتصادي به مدرس��ه نمي آيد، با همكاري بخش غيردولتي، هزينه بيمه، 

پوشاك و لوازم تحصيل او را فراهم كنيم. 
  دكتر احمد ميدري، معاون رف��اه اجتماعي وزارت تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي ضمن اعلام اينكه نظام چند لايه تأمين اجتماعي در كميسيون 
اصلي اجتماعي دولت در دست بررسي است، گفت: بر اين اساس 7ميليون 
نفر از افرادي كه در بازار كارند، اما بيمه ندارند تحت پوشش قرار خواهند 

گرفت و در دوران بازنشستگي مستمري دريافت مي كنند. 
  متخصصان آل��رژي و ايمونولوژي معتقدند س��رما بهترين فصل براي 
فعاليت ويروس ه��ا و باكتري هاي ايجاد كننده پنوموني اس��ت. در موارد 
خفيف س��رفه تند، ش��دت تنفس و آبريزش بيني از جمله علائم اين نوع 
عفونت است، اما در موارد شديدتر آن علائمي از جمله تب بالا، مشكل در 

تنفس و بد شدن وضعيت عمومي بدن ايجاد مي شود. 
  بهرام عزيز زاده مقدم، مديركل ورزش و جوانان خراسان جنوبي گفت: با 
توجه به عدم تجانس، ماهيت، ساختار و ساز و كارهاي مرتبط با انجام كار، 

متأسفانه شاهد كمرنگ جلوه دادن بخش جوانان زير سايه ورزش هستيم. 
  معاون اهداكنندگان سازمان انتقال خون تهران از آمادگي كامل براي 
ارائه خدمات به مردم در اربعين حس��يني خب��ر داد و گفت: روزانه به طور 
متوس��ط هزار نفر براي اهداي خون به پايگاه هاي انتق��ال  خون مراجعه 
مي كنند.  اميرمسعود ناظمي افزود: حدود 44 درصد از كل اهدا كنندگان 
خون پايتخت، كساني هس��تند كه به صورت مس��تمر براي اهداي خون 
مراجعه مي كنند و معمولاً بيش از 95 درصد از اهدا كنندگان خون، آقايان 

هستند و خانم ها 5 تا 10 درصد اهدا كنندگان را تشكيل مي دهند. 
  دومين جشنواره پل ماكاروني دانشجويان افغانستاني دانشگاه هاي ايران 
در دانشگاه بين المللي امام خميني)ره( قزوين برگزار مي شود. محمد جواد 
شفاعي، دبير جشنواره سازه هاي ماكاروني با بيان اينكه اين مسابقات 28 
آبان ماه برگزار مي شود، خاطرنشان كرد: در اين دوره از مسابقات 23 تيم از 

دانشجويان افغانستاني دانشگاه هاي ايران شركت كرده اند. 
  رئيس كانون س��ردفتران و دفترياران گفت: با توجه به اينكه به زودي 
تمام مراحل ثبت اسناد در دفترخانه ها الكترونيكي مي شود، صدور امضاي 
الكترونيكي براي تمام شهروندان و بنگاه ها و مؤسسات و شركت ها الزامي 
ش��د. محمدرضا دش��تي اردكاني در مورد اينكه چرا هن��وز دفاتر بزرگ 
سندنويسي در دفترخانه ها جمع آوري نشده است، گفت: منتظر هستيم 
آيين نامه قانون كاداستر ابلاغ ش��ود. البته ما 15 دفتر را در تهران پايلوت 
كرديم تا به صورت آزمايشي نوشتن دستي اسناد در دفترخانه ها حذف و 

تمامي مراحل ثبت اسناد الكترونيكي انجام شود. 

علي خدايي بيجاري 

آموزش عالي نياز به جراحي ضروری دارد
بازگشت بيماري به آموزش عالي 

حدود دو دهه از جداسازي آموزش پزشكي از آموزش عالي مي گذرد. 
در اين جراحي موفق، آموزش پزشكي از آموزش عالي جدا و به مجموعه 
بهداش��ت و درمان پيوند زده ش��د. اين پيوند به دليل فضاي محيطي 
مناسب خيلي خوب و زود از سوي پيكر مقصد پذيرفته شد. نتيجه اينكه 
در فرآيند آموزش پزشكي، دانشجو همزمان با حضور در بيمارستان ها 
و مراكز درمان��ي و ملاحظه بيم��اران و بيماري ه��ا در معرض تجربه 
آموخته هاي نظري و آكادميك قرار مي گيرد. در حالي كه در زماني كه 
اين آموزش ها به عهده وزارت علوم بود، اولا آموزش پزشكي به عنوان 
بخشي از يك مجموعه بود كه تنها بخشي از ظرفيت هاي آن مجموعه 
را به خود اختصاص مي داد و دانش��جويان ب��راي گذراندن طرح خود 
مجبور بودند منتظر اقدامات دانشگاه ها براي عقد قرارداد و تفاهمنامه با 
بيمارستان ها بمانند و در نهايت پيشرفت كنوني علم پزشكي و بازتوليد 

آن به اين سرعت اتفاق نمي افتاد. 
اما امروز آموزش پزشكي در بستر مستعدي رشد مي كند كه دانشجو از 
بيمارستان براي كار در بيمارستان و از درمان براي درمان و از بهداشت 
براي بهداشت تربيت مي شود و اغلب فارغ التحصيلان رشته هاي پزشكي 
و پيراپزشكي در رش��ته هاي تخصصي خود مشغول به كار مي شوند و 
كمتر فارغ التحصيلان اين رشته ها در رش��ته هاي غير مرتبط بازار كار 

مشغول مي شوند. 
همچنين رصد نياز به نيروي انس��اني و تخصص هاي موجود از سوي 
وزارت بهداشت به مراتب آسان تر از مجموعه وزارت علوم است و علت 
هم جهت دار و محدود بودن تخصص ها و رش��ته ها و رهگيري راحت 

آنها است. 
در مقابل آموزش عالي و بدنه ساير دانش��گاه ها ملغمه اي از رشته ها و 
گرايش ها است كه اصلًا معلوم نيست براي كدام بازار كار تربيت مي شوند 
و حتي به دليل حجم بالا از عهده آمارگيري و رهگيري فارغ التحصيلان 
خود نيز عاجز است. همچنين فارغ التحصيلان دانشگاه ها و مراكز علمي 
و آموزشي زير پوشش وزارت علوم، اغلب از وزارتخانه هاي ديگر طالب 
كار هستند، يعني در حال حاضر وزارت علوم براي ساير وزارتخانه هاي 

طلبكار شغلي ايجاد مي كند. 
بنابراين آموزش پزشكي و جداس��ازي آن از مجموعه وزارت علوم به 
عنوان يك تجربه موفق مي تواند در اختيار تأمين نيروي انساني مورد 
نياز ساير دس��تگاه ها و نهادها قرار گيرد، به طوري كه بخش صنعت، 
تربيت نيروي انساني مورد نياز خود را به تعداد و با تخصص هاي خود 
به عهده بگيرد. همينطور بخش علوم انس��اني به تفكيك تخصص ها و 
كشاورزي، تربيت بدني و ساير مجموعه ها كه نيروي انساني مورد نياز 
خود را از ميان فارغ التحصيلان دانشگاه ها برمي گزينند. در اين صورت 
وزارت علوم نيز مي تواند به عنوان يك مركز ستادي بر محتواي آموزشي 
و پژوهشي ارائه شده در مراكز دانش��گاهي و به روز رساني آن و تأمين 
و س��اماندهي اعضاي هيئت علمي نظارت كند و مسير شفاف در اين 
رابطه حاشيه ها را نيز كاهش مي دهد و در نتيجه وزارت علوم را سبك تر 
مي كند. در عين حال كه كسري بودجه دانشگاه ها به فراموشي سپرده 

شده و تحقق سهم پژوهش از توليد ناخالص ملي آسان تر مي شود. 
تربيت معلم و دانش��گاه فرهنگيان هم )در صورت همراهي دولتي ها( 
ماهيتاً همين هدف را دنبال مي كن��د. در اين صورت فارغ التحصيلان 
دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي جاي خود را مي يابند و سايرين نيز به 

عنوان نيروي ماهر مي توانند در جاهاي ديگر به كار گرفته شوند. 
مدرك گرايي و به تبع آن تقلب براي كسب مدرك به حداقل مي رسد و 

آسيب هاي آن كاهش مي يابد. 
همچنين پرونده تربيت فارغ التحصيلان سرگردان در بازار كار و بيكار و 
بدون تخصص و سرشار از حفظيات و بدون تجربه هاي عملي كه سال ها 

است به اقتصاد كشور چسبيده اند براي هميشه مختومه مي شود. 
علاوه بر اينكه ديگر يك فارغ التحصيل رش��ته مهندسي معدن پشت 
باجه بانك نمي نشيند يا يك فارغ التحصيل رشته كشاورزي خبرنگار 
نمي ش��ود يا يك متخصص رش��ته تربيت بدني راهبر مترو نمي شود. 
مطالعه نظير به نظير آمار فارغ التحصيلان دانشگاه ها در تمام رشته ها 
و گرايش هاي تحصيلي در مقاط��ع مختلف با نياز به نيروي انس��اني 
متخصص و استخدام سالانه فارغ التحصيلان هر رشته عمق انحراف ما را 
در رابطه با تربيت نيروي انساني در دانشگاه ها نشان مي دهد؛ مسئله اي 

كه مي تواند در برنامه ششم توسعه تاحدودي تعديل شود. 
از طرف ديگر وزارت علوم نيز به عنوان ابتلا به سياس��ي كاري در يك 
دولت پنج بار در معرض استيضاح قرار نمي گيرد. كوچك سازي دولت 
اتفاق مي افتد و آموزش عالي نيز هدفمند و مأموريت گرا مي شود؛ چيزي 

كه الان به صورت يك ايده آل دور از دسترس مي نمايد. 

محمدرضا هاديلو
   گزارش 2

بيژن يانچشمه 
   از شهر

به نام معلولان به كام مسئولان 
روز گذشته انوشيروان محسني بندپي، رئيس سازمان بهزيستي با اعلام 
خبر تشكيل كارگروهي مشترك براي بررسي و تصويب لايحه حمايت از 
حقوق معلولان در مجلس، اظهار اميدواري كرده كه اين لايحه در مجلس 

به تصويب برسد. 
اين در حالي است كه خبر ارس��ال اين لايحه توسط دولت )جهت بررسي 
و تصويب( به مجلس، براي نخس��تين بار در روز 18خرداد س��ال جاري 

رسانه اي شده بود. 
محسني بندپي در ادامه عنوان كرده كه پيش بيني مي كنيم اين لايحه در 
اين مجلس به تصويب برسد و پس از تصويب لايحه در مجلس و اختصاص 
اعتبارات ويژه براي آن، امكان اجرايي ش��دن مفاد آن از س��وي س��ازمان 

بهزيستي وجود دارد. 
به گفته وي، در اين لايحه رفع مشكلات و نيازهاي معلولان و همچنين ارائه 
تسهيلات خاص به آنها در نظر گرفته شده است كه با اجراي آن معضلات 

اين قشر از افراد جامعه كاهش پيدا خواهد كرد. 
با اين اوصاف تش��كيل كارگروه يادش��ده در اين ب��ازه زماني كه وضعيت 
معيش��ت مردم با كاستي هاي فزاينده اي روبه روس��ت، بسيار ضروري، به 
وقت و قابل تحسين است، مش��روط بر آنكه در اين ميان زندگي، معاش و 
مصالح معلولان بيشتر از اين دستاويز مصلحت طلبي و نمايش جو فروشي 
و گندم نمايي مسئولان قرار نگيرد! چراكه براساس شواهد و قرائن، معلولان 
در جريان سخنراني هاي مس��ئولان و اغلب در مقابل دوربين گزارشگران 
شبكه هاي تلويزيوني، تنها ولي نعمتند و تاج سر و نور چشم! اما در غياب 
چش��م رس��انه ها و نمايندگان افكار عموم��ي، معلولان و تم��ام مصالح و 

منافع شان به فراموشي سپرده مي شوند. 
با اين حال بايد پذيرفت كه مش��كل معلولان به فقدان همت مسئولانه و 
نبود وجدان بيدار برمي گردد، نه نبود انجمن و فراكسيون و كميسيون! چرا 
كه تش��كيل هر كارگروه و انجمن و تشكلي، مستلزم استخدام كارمنداني 
است كه بالطبع، قسمت نورچشمي هاست و استخدام نورچشمي ها )بنا 
به استش��هاد تاريخ(، به جز ارتزاق از بيت المال و ازدياد طايفه حقوق بگير 
دولت، اقدام شايسته و بايسته اي، در راستاي بهبود »معيشت«، »مسكن« 
و »كار« معلولان صورت نخواهد گرفت و اين اوضاع مصداق تمثيل »به نام 

معلول و به كام مسئول« خواهد بود.
با اين وجود اين سؤال مطرح مي شود كه چرا دولت يازدهم به اجراي قانون3 
درصدي استخدام معلولان تمكين نمي كند؟! قانوني كه در دولت هاي قبل 
به تصويب و به مرحله اجرا رس��يد كه بر اس��اس آن ادارات دولتي موظف 
شدند كه 3درصد از استخدام هاي دولتي را به استخدام معلولان اختصاص 
دهند اما دولت يازدهم به بدترين شكل ممكن با اين مصوبه برخورد كرد و 
حتي در آغاز مسندنشيني دولتمردان جديد، آنها مدعي شدند كه 3 درصد 
استخدامي معلولان را 5 درصد ارتقا خواهند داد و اين همان سنگ بزرگي 
بود كه مي گويند نشان نزدن است و اين وعده هم دچار بدعهدي و بد قولي 
دولتيان شد و اين بدقولي و عدم تمكين تا به جايي پيش رفت كه قرار بود 

مجلس، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي را استيضاح كند. 
ضمن آنكه از جمله بندي دكترمحس��ني بند پي برمي آيد كه اين لايحه از 
سويي به خاطر هزينه بر بودن و ضرورت تأمين اعتبار و از سوي ديگر كسري 
بودجه دولت، به احتمال زياد رد خواهد ش��د و س��ر معلولان بي كلاه تر از 

هميشه خواهد ماند !
با اين اوصاف، شايسته است كه دولت فعلًا چتر حمايت خود را در دو گزينه 
»كار« و »مسكن« معلولان محدود كند كه به كرات وعده داده است و ناگزير 

است امكانات رفاهي پر زرق و برق ديگر را براي دولت هاي ديگر بگذارد. 

اعتراف ضمني معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي به خريد و فروش كودكان

خانواده هايي كه غيرقانوني سرپرست كودكي شده اند به مراكز قضايی مراجعه كنند 

 با آغاز راهپيمايي اربعين حسيني و ثبت نام 800 هزار زائر، معاون 
خدمات ش�هري ش�هرداري تهران ب�ا تأكيد بر اينكه مس�ئوليت 
كار نظافت و نگهداش�ت ش�هر در كربلا به عهده شهرداري تهران 
اس�ت از تش�كيل س�تاد ويژه گمش�دگان و راهنمايي زائران به 
صورت شبكه اي در طول مسير برگزاري اربعين حسيني خبر داد. 
 عاشقان و ارادتمندان ابا عبدالله الحس��ين )ع( از جاي  جاي ميهن و با 
ثبت نام در كاروان هاي اربعين تا هفته آين��ده گروه گروه خود را به مرز 
می رسانند و از سه مرز چذابه، مهران و شلمچه خود را به كربلا خواهند 
رساند. بر اساس اطلاعات اعلامي از سوي مديركل عتبات عاليات سازمان 
حج و زيارت تاكنون 800 هزار زائر در سامانه سماح ثبت نام كرده اند تا 

با در يافت مدارك و ويزا خود را به ش��هر هاي مقدس و در روز اربعين به 
كربلا برسانند. در زمينه ارائه خدمات به زائران معاون خدمات شهري 
شهرداري تهران با تأكيد بر اينكه مسئوليت كار نظافت و نگهداشت شهر 
در كربلا به عهده شهرداري تهران است، تصريح كرد: بر اساس مصوبه 
شوراي شهر طرح دو فوريتي مطرح ش��د و طبق آن به زائران اباعبدالله 
الحسين)ع( خدمات رساني انجام مي شود.   مجتبي عبداللهي با اشاره به 
اينكه راهنماي زائران با 500 پرسنل از شهر تهران، كرج و شيراز در كربلا 
استقرار داده شده  است، تصريح كرد: 40 كيوسك در ابعاد 3×2 نصب 
مي شود و اين كيوسك ها به صورت شبكه اي به هم متصل خواهد شد كه 
در صورت گم شدن فردي، خانواده وي بتواند به راحتي به گمشده اش 

دست پيدا كند و اين كار توسط سازمان فناوري كه نرم افزاري را تهيه 
كرده آماده شده است.  وي تأكيد كرد: سپاه پاسداران جمهوري اسلامي 
از جمله سازمان هايي اس��ت كه در راستاي خدمات رس��اني به زائران 
ابا عبدالله الحسين)ع( ورود پيدا كرده و در اين زمينه برنامه ريزي ويژه اي 
از سوي سپاه براي جابه جايي و اسكان زائران اربعين در طول مسير در 
عراق صورت گرفته است.  معاون شهردار تهران با بيان اينكه منطقه 4، 
5و 6 شهرداري در شهر چذابه، مهران و شلمچه كارهاي خدمات رساني 
به زائران را انجام مي دهند، گفت: در اين زمينه زميني 50 هكتاري در 
ابتداي شهر مهران براي پارك اتومبيل هاي شخصي زائران در نظر گرفته 

شده كه در حال آماده سازي است. 

زهرا چيذري
   گزارش  يك

تقدير وزير بهداشت از همكاري آموزش و 
پرورش در ساماندهي بوفه هاي مدارس

وزير بهداش�ت با بيان اينك�ه وزارت بهداش�ت در خصوص بوفه 
مدارس اقدام�ات خوب�ي انجام داده اس�ت از هم�كاري آموزش 
و پ�رورش در س�اماندهي بوفه ه�اي م�دارس تش�كر ك�رد. 
به گزارش »جوان« سيد حسن قاضي زاده هاش��مي گفت: ما يك تيم 
مشترك با آموزش و پرورش داريم و قرار شد در طول سه ماه اول سال 
تحصيلي كه الان از نيمه گذش��ته، تمام بوفه هاي مدارس را س��امان 
ببخشند كه به نظر من اين طرح تا الان موفق بوده و در آينده گزارشي 
را در اين زمينه ارائه خواهيم داد.  وي با بيان اينكه اكثر بوفه ها خدمات 
خود را متناسب با بخشنامه ارائه شده تنظيم كرده اند، تصريح كرد: تا 
كنون بيش از 80 درصد مدارس خدمات خود را متناسب با بخشنامه اي 
كه از سوي وزارت بهداشت ارائه شده است تنظيم كرده اند و باقي مانده 
هم تا آخر فصل پاييز انجام خواهد ش��د كه در مرحله بازديد است و تا 

كنون بيش از 2هزار بازديد انجام شده است. 
گفتني است، تا كنون براي 20 هزار مدرسه مجوز مشروط صادر شده 
اس��ت، منوط به اينكه بوفه ها يا به عبارتي »پايگاه هاي تغذيه سالم« 
حداكثر تا دي ماه اس��تانداردها را رعايت كنند. سازمان دانش آموزي 
نيز با قدرت اجرايي بالايي بر اين پايگاه ها نظارت خواهد داشت كه يا 

پايگاه هاي تغذيه اصلاح مي شوند يا تعطيل خواهند شد. 

جوان


